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NAMMINERSORNERULLUTIK OQARTUSSAT  GRØNLANDS HJEMMESTYRE 

Aalisarnermut, Piniarnermut Nunalerinermullu Naalakkersuisoq
Landsstyremedlem for Fiskeri, Fangst og Landbrug

Landstingsmedlem Ane Hansen, Inuit Ataqatigiit
HER

Svar på spørgsmål nr. 113 til Landsstyret vedrørende installering af 
udskilningsanlæg på fartøjer under 150 BRT

Mit  Landsstyreområde  har  den  1.  december  2008  modtaget  dine  spørgsmål  til 
Landsstyret  med  ønsket  om  en  afklaring  af,  hvorvidt  Landsstyret  vurderer,  at 
fartøjer  på  mindre  end  150  BRT  stadig  skal  afkræves  installering  af  et 
udskilningsanlæg. 

1) Hvor mange ansøgninger har man på grundlag af  Grønlands Hjemmestyres  
bekendtgørelse  af  1.  januar  2001  nr.  2,  §  8,  stk.  2  vedrørende  tekniske 
forbedringer i fiskeriet med det formål at udvikle fiskeriet på en bæredygtig måde  
modtaget  fra  udøvere  af  det  kystnære  rejefiskeri  siden  bekendtgørelsens 
ikrafttræden, hvor mange ansøgninger er blevet afvist og i  givet fald på hvilken  
baggrund?

Svar:
Med hensyn til  spørgsmålet om antallet af ansøgninger, som Departementet for 
Fiskeri, Fangst og Landbrug har modtaget fra forskellige fartøjsejere i medfør af § 
8, stk., 2, i bekendtgørelsen om regulering af tekniske bevaringsforanstaltninger, 
kan det oplyses, at Departementet for Fiskeri, Fangst og Landbrug har modtaget et 
meget stort antal af sådanne ansøgninger siden bekendtgørelsens trådte i  kraft. 
Departementet har desværre ikke en decideret oversigt over afslag eller accept.

Det kan også oplyses, at næsten alle ansøgningerne er blevet afvist, da der ikke 
har været lovhjemmel til at meddele disse fartøjer dispensation.

Muligheden  for  at  give  dispensation  i  medfør  af  bekendtgørelsen  kan  alene 
meddeles på baggrund af en risikovurdering foretaget af Søfartsstyrelsen, således 
at  en  dispensation  alene  kan  gives,  hvis  Søfartsstyrelsen  har  vurderet,  at 
sorteringsriste  udgør  en  sikkerhedsrisiko  for  fartøjets  besætning.  Den 
administrative  praksis  har  derfor  været,  at  ansøgninger  om  dispensation  for 
anvendelse  af  sorteringsriste,  som  ikke  har  været  begrundet  med 
sikkerhedsmæssige risici, har fået afslag.

Det kan samtidig oplyses, at samtlige rejefartøjer i  det kystnære fiskeri  med en 
størrelse  på  op  til  120  BT  i  mange  år  har  opereret  under  den  generelle 
dispensation meddelt af Landsstyret. Disse fartøjer har derfor ikke været omfattet 
af  pligten  til  at  anvende sorteringsriste.  Ud  over  den  generelle  dispensation  til 
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fartøjer under 75/120 BRT/BT er der givet dispensation til yderligere to fartøjer på 
79 BRT.

Da  en  opgørelse  af  det  samlede  antal  ansøgninger  må  bero  på  en  manuel 
gennemgang og sammentælling i sagsmapperne vil dette desværre tage længere 
tid, som Departementet ikke har ressourcer til p.t.

2)  Har  der  været  foretaget  undersøgelser  vedrørende  de  fartøjer  til  kystnært  
rejefiskeri, som har måttet anskaffe og anvende riste, og hvor stort et antal fartøjer  
på mindre end 150 BRT har rapporteret bifangster og i hvor stort omfang?

Svar: 
Til  dette  spørgsmål  kan  det  indledningsvis  oplyses,  at  det  aldrig  har  været 
hensigten at påføre ejere af fiskefartøjer i det kystnære fiskeri uforholdsvis store 
omkostninger. Prisen for en riste udgør en meget lille del af den samlede pris for et 
rejetrawl, og kan således ikke anses for en større økonomisk byrde for den enkelte 
fisker.

Det kan også oplyses, at der har været foretaget undersøgelser i det havgående 
fiskeri, men ikke i det kystnært fiskeri for så vidt angår bifangster.

Grønlands Naturinstitut  (GN)  planlagde et  bifangstprojekt  i  Diskobugten i  2008, 
men pga. sygdom blev projektet aflyst. I 2009 planlægger GN et projekt, der skal 
belyse  bifangstproblematikken  i  Diskobugten.  De  første  resultater  kan  tidligst 
forventes ultimo 2009 eller først i 2010.

Ikke desto mindre viser undersøgelser foretaget af GN, at hellefisk, rødfisk, havkat 
og  andre  bundfisk  optræder  i  store  mængder  i  Diskobugten.  Det  formodes 
endvidere på grundlag af  en undersøgelse foretaget  af GN, at  bifangster  af  de 
nævnte arter er betragtelig i samme område. Sammenhængen er således den, at 
jo bedre de andre arter har det, jo større bliver bifangsten.

Inden  for  det  havgående  fiskeri  har  der  været  foretaget  flere  undersøgelser  i 
forbindelse  med  brug  af  sorteringsriste,  og  disse  undersøgelser  har  vist,  at 
anvendelsen har reduceret bifangster til et minimum. Denne opfattelse styrkes af et 
projekt, kaldet CEDER, som GN og GFLK har deltaget i.
 
Formålet med CEDER projektet var blandt andet at vurdere omfanget af bifangst i 
det havgående rejefiskeri. Projektet viste, at bifangster i det havgående rejefiskeri 
ikke længere kan anses som et problem efter indførelsen af at sorteringsriste.

Supplerende  oplysninger  om fartøjer  under  150  BRT,  som har  rapporteret  om 
bifangster, fremsendes så snart data herom er fremskaffet.

Som bekendt er rejefiskeriet et fiskeri med småmasket redskaber, det vil sige med 
maskestørrelser  på  40  mm,  som  betyder,  at  redskabets  selektivitet  er  meget 
begrænset.  Anvendelsen  af  riste  bevirker,  at  større  fisk  (inklusive  sæler)  kan 
undslippe.  Dette  medvirker  til  bæredygtigheden  i  rejefiskeriet,  da  der  fiskes 
målrettet efter rejer, uden at andre arter bliver fanget og spildt.
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Hvis ønsket  er en bedre torskebestand i  Vestgrønland,  kan dette fremmes ved 
anvendelse af anordninger som sorteringsriste i rejefiskeriet.

3)  Foreligger  der  i  Landsstyret  planer  om  at  ændre  §  8,  stk.  2  I  Grønlands  
Hjemmestyres bekendtgørelse nr. 2 af 1. januar 2001?

Svar:
Nej, der foreligger ingen planer for ændringer, idet der opereres i  forvejen med 
dispensationer for de fartøjer som omtalt foroven.

Med venlig hilsen

Finn Karlsen
Landsstyremedlem for Fiskeri, Fangst og Landbrug
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